



Mary Simon is a civil servant, diplomat, and former broadcaster who has served as the 30th governor general of Canada, sworn-in on July 26, 2021. Mary is Inuk, making her the first Indigenous person to hold the office. She gained national and international recognition for her work on Arctic and Indigenous issues and for her efforts advocating for Inuit rights, youth, education and culture.

Mary was born in Nunavik, the Inuit region of northern Quebec. She briefly worked as a producer and announcer for the CBC Northern Service in the 1970s. She then entered public service and, for over 40 years, served on various boards relating to Indigenous issues. Along with fellow Indigenous leaders, Mary was actively involved in the negotiations leading to the 1982 patriation of the Canadian Constitution, which formally entrenched Aboriginal and treaty rights in the supreme law of Canada. From 1994 to 2003, Mary served as Canada's first ambassador for Circumpolar Affairs, becoming the first Inuk to hold an ambassadorial position. During this time, she negotiated the creation of the Arctic Council. Concurrently, she served as ambassador of Canada to Denmark from 1999 to 2001.

Mary is the author of many works regarding the environment, education, language, and Inuit culture. She was the Chancellor of Trent University (1995–1999, 2002). Mary Simon has received over a dozen honorary degrees from universities across Canada as well as numerous other honours and awards in recognition of her commitment to our Indigenous communities

Seal skin, caribou antler, sterling silver, Baffin Island lapis lazuli, enamel

# MARY SIMON

**Governor General**

**Gouverneure générale**

Mary Simon est une fonctionnaire, diplomate, ancienne animatrice de radio et la 30<sup>e</sup> gouverneure générale du Canada, assermentée le 26 juillet 2021. Mary est Inuk, ce qui fait d'elle la première personne autochtone à occuper ce poste. Elle a acquis une reconnaissance nationale et internationale pour son travail sur les questions arctiques et autochtones et pour ses efforts en faveur des droits de la jeunesse, de l'éducation et de la culture des Inuits.

Mary est née au Nunavik, la région inuite du nord du Québec. Elle a brièvement travaillé comme productrice et présentatrice pour le service du Nord de CBC dans les années 1970. Elle est ensuite entrée dans la fonction publique et a siégé pendant plus de 40 ans à divers conseils d'administration liés aux questions autochtones. Aux côtés d'autres dirigeants autochtones, Mary a participé activement aux négociations menant au rapatriement de la Constitution canadienne en 1982, qui a officiellement enchâssé les droits ancestraux et issus de traités dans la loi suprême du Canada. De 1994 à 2003, Mary a été la première ambassadrice pour les Affaires circumpolaires au Canada, devenant ainsi la première Inuk à occuper un poste d'ambassadrice. Durant cette période, elle négocie la création du Conseil de l'Arctique. Parallèlement, elle a été ambassadrice du Canada au Danemark de 1999 à 2001.

Mary est l'auteur de nombreux ouvrages concernant l'environnement, l'éducation, la langue et la culture inuit. Elle a été chancelière de l'Université Trent (1995-1999, 2002). Mary Simon a reçu plus d'une douzaine de diplômes honorifiques d'universités à travers le Canada ainsi que de nombreux autres honneurs et prix en reconnaissance de son engagement envers nos communautés autochtones.

Peau de phoque, bois de caribou, argent sterling, lapis-lazuli de l'île de Baffin, émail